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رهبر انقلاب در دیدار جمعی 
از مدیران، اساتید و طلاب 

پاسخ گوی مسائل جدید باشدحوزه  علمیه باید به روز و جامعةالزهرا(س):
پایگاه اطلاع رســانی دفتــر مقام معظم 
رهبری: رهبر معظم انقلاب اسلامی ظهر 
دیروز در دیدار جمعی از مدیران، استادان 
و طلاب جامعةالزهرا(س)، این مجموعه 
اثرگذار را از پدیده های بی نظیر برآمده از 
انقلاب اسلامی و موجب افزایش سطح 
معلومات دینی و اثرگذاری زنان دانستند 
و با اشــاره به ضرورت تحول و روزآمدی 
حوزه هــای علمیــه همپــای تحــولات 
جامعــه، گفتند: حوزه هــای علمیه باید 
برای مسائل مهم جامعه از جمله مسائل 
اقتصــادی، حکمرانــی و خانــواده نظر 

داشته باشد.
حضرت آیــت االله خامنــه ای در این 
دیــدار، تشــکیل جامعةالزهــرا(س) را 
مرهون ابتــکار امام بزرگــوار خواندند و 
گفتنــد: نفس تشــکیل مجموعــه ای با 
مأموریت ارتقای معرفت و آگاهی دینی 
جمع زیادی از زنان و دختران کشور  بسیار 
ارزشمند است؛ چرا که تا قبل از آن، زنان 
در تاریخ کشور از چنین امکانی برخوردار 

نبوده اند.
ایشــان با اشــاره به صدمات فراوان 
ناشــی از گســترش فرهنــگ غربــی به 
جامعه زنــان در دوره رضاخانی از جمله 
عوارض ناشــی از سطح پایین معلومات 
دینــی زنــان و نبود مجموعــه مختص 
ارتقــای معرفت دینــی آنــان، افزودند: 
این  متکفل  امــروز  جامعةالزهــرا(س) 
مأموریــت مهــم اســت، بنابراین هر چه 
بتوانید دانشجویان بیشتری جذب کنید و 
معلومات دینی آنها را بالاتر ببرید، کاری 

ارزشمند است.
رهبر انقلاب، لازمه حرکت به سمت 
تمدن اسلامی را گسترش معارف اصیل 
دینــی در میان عموم مــردم خواندند و 
بــا توجه به ایــن ضرورت گفتنــد: تبلیغ 
و تبییــن معارف اســلامی و احیای دین، 
مأموریت مهــم دیگر جامعةالزهرا(س) 
اســت که باید برای اثرگــذاری تربیتی و 
پیشــبرد معنوی زنان که نیمی از جامعه 
برنامه ریــزی  و  هدفــگ ذاری  هســتند، 

انجام شود.
حضرت آیت االله خامنــه ای تحول را 
امری طبیعی و قهری در عالم خواندند و 
گفتند: چنانچه زمام تحول به دست افراد 
عاقل و متدین باشــد، جامعه و بشــریت 
اعتلا  پیدا می کند، اما بدون آن، تحول رو 
به گمراهــی و انحطاط می رود همچنان 
که امروز در جوامع غربی، منکرات عقلی 

به معروف تبدیل شده است.
ایشان حوزه های علمیه را نیز همچون 
سایر مجموعه ها نیازمند تحول دانستند و 
افزودند: حوزه علمیه برای مردم و تبلیغ 
و پیشــبرد دین و ایجــاد حاکمیت دینی 
است که با توجه به در حال تحول بودن 
جامعه، حوزه علمیه هم باید برای انجام 
صحیح وظایف خود روزآمد شــود. رهبر 
انقلاب، به روزرسانی کتاب ها و شیوه های 
درســی در حوزه های علمیــه و ورود به 
مسائل مورد نیاز جامعه از جمله مسائل 
پولی و مالی، حکمرانی، خانواده و مسائل 
جدیــد همچــون رمزارزهــا را از جمله 
الزامات تحول در حوزه علمیه خواندند و 
افزودند: مخالفت با تحول حوزه علمیه، 
مخالفت با پیشرفت دین در کشور است؛ 
البته کسانی باید تحول را ایجاد کنند که 

صلاحیت آن را داشته باشند.
حضرت آیت االله خامنه ای، با اشــاره 
به لزوم حضور زنان دارای ســطح بالای 
معارف دینی در رســانه ها و اجتماعات 
بین المللی و نقــش جامعةالزهرا(س) 
در این خصوص، افزودند: بعد از پیروزی 
زنان فاضل پرشماری  انقلاب اســلامی، 
در جامعه حضــور دارند کــه باید برای 
بیان مســائل مرتبط بــا زن و خانواده در 
رســانه ها آماده شــوند و همچنین باید 
بتوانند در مجامع بزرگ جهانی و اسلامی 
با استناد به آیات و روایات و نهج البلاغه، 
مطالب عالی دینی را بیــان کنند که این 
کار هم در پیشــرفت و شناساندن کشور 
در دنیــا و هــم در ایجاد امت اســلامی 
تأثیرگــذار خواهد بــود. حضرت آیت االله 
خامنــه ای، برنامه ریــزی بــرای تهذیب 
و پیشــرفت روحــی و معنــوی زنان در 
جامعةالزهرا(س) را در کنار آموزش های 
علمی ضروری دانســتند و گفتند: بانوی 
برخــوردار از اخلاق اســلامی و تهذیب 
نفس می تواند نســل آینــده را متحول و 
تربیت کنــد. در ابتدای ایــن دیدار، خانم 
برقعی، مدیر جامعةالزهرا(س) گزارشی 
از فعالیت ها و برنامه های این مجموعه 

بیان کرد.

 عارف مأمور بررسی طرح انتقال پایتخت شد
خداحافظی تهرانی ها با پایتخت ؟

انتقــال پایتخت ماجرایی تکراری اســت که در شــروع دولت ها در 
ایران رسانه ای می شود و طرح هایی از انتقال و گزینه های جایگزینی 
به رأس اخبار می آیند و بعد در سایه سکوت به فراموشی سپرده می شوند.
نخستین  بار که طرح انتقال پایتخت به طور جدی مطرح شد، در دولت 
مهندس میرحسین موسوی بود و بعد همین فرایند در دولت های هاشمی، 
خاتمی و احمدی نژاد تکرار شــد و در همه موارد سرنوشت همانی بود که 
در دوره نخســت رقم خورده بود. حتی در سال ۹۲ هم انتقال پایتخت به 
یک موضوع جدی تبدیل شــد که در مجلس پیگیری شد و حتی کمیسیون 
عمران طرحی را مصوب کرد که می توانســت انتقــال پایتخت را وارد فاز 
جدیدی کند؛ زیرا دولت دهم  پرند را به عنوان پایتخت سیاسی و اداری در 
نظر گرفته و حتی ۴۰۰ هکتار از زمین های مجاور مسکن  مهر در این منطقه 

را برای ساخت وزارتخانه ها جانمایی کرده بود.
اما آن  نیز ناکام ماند. هرچند مجلس شــورای اســلامی توانست سال 
۱۳۹۴ قانون امکان سنجی انتقال مرکز سیاسی و اداری کشور و ساماندهی 
و تمرکززدایی از تهران را به تصویب رســاند، با این حال کارشناسان شهری 
ازجمله پیروز حناچی، شــهردار ســابق تهران، امکان انتقــال پایتخت را 
ضعیف دانستند. در سال ۱۳۹۷ نیز شورای  عالی ساماندهی پایتخت شکل 
گرفت، اما در سال ۱۳۹۹ نتیجه این تحقیقات منجر به آن شد که موضوع 
انتقال پایتخت از دســتور کار خارج شود. همان سال ۹۹ بود که ابوترابی، 
نماینده مجلس، از نامه روحانی، رئیس جمهور وقت، به دبیر شورای  عالی 

خبر داد و البته امید داشت تا پایان کرونا باید صبوری کرد.
او که آن زمان عضو ناظر مجلس در شــورای ساماندهی مرکز سیاسی 
و اداری کشــور و تمرکززدایی از تهران بــود، با بیان اینکه جانمایی و همه 
موارد در زمینه انتقال پایتخت مشــخص شده است، توضیح داد: «قرارگاه 
خاتم الانبیا(ص) نیز نامه ای را رسما به رئیس جمهور ارسال کرده و بدون 
اینکــه پولی از دولت بخواهد عنوان کرده که ســاماندهی تهران را انجام 
می دهد و انتقال پایتخت سیاســی و اداری را نیز به ســرانجام می رساند ». 
او افزود: «قرارگاه خاتم الانبیا (ص) بــدون اینکه پولی بخواهد و هزینه ای 
بــر دولت بار کند، عنــوان کرده که این تــوان را دارد و باید ببینیم تصمیم 

رئیس جمهور چیست».
در  نهایت، تا آغاز به کار دولت پزشــکیان، این طرح مغفول مانده بود؛ 
هرچند شــهریور بود که رئیس جمهور از ضــرورت انتقال پایتخت گفت و 
تأکید کرد: «توســعه کشــور با ادامه روند فعلی امکان پذیر نیســت. اینکه 
بخواهیــم همچنان منابع اولیه را از جنوب کشــور و دریا به مرکز بیاوریم 
و تبدیــل به محصول کنیــم و دوباره برای صادرات به جنوب بفرســتیم، 
به شدت توان رقابت ما را مستهلک کرده و کاهش می دهد. چاره ای نداریم 
جز اینکه مرکزیت اقتصادی و سیاســی کشــور را به جنوب و نزدیک دریا 
منتقل کنیم. تهران به عنوان پایتخت کشــور با مشــکلاتی دست به گریبان 
اســت که هیچ راه حلی جز انتقال مرکزیت نداریم». او در بیان مشــکلات 
دامن گیــر غیرقابــل مدیریت تهران هم گفت: «کمبود آب، نشســت زمین، 
آلودگی هوا و امثال آن با تداوم سیاســت ها و اقداماتی که تا به حال اتخاذ 
و اجرا شــده اند، فقط تشــدید شده و راه حل اساســی جابه جایی مرکزیت 
سیاسی و اقتصادی کشور اســت. انتقال مرکزیت سیاسی و اقتصادی هم 
به این شــکل که ما خودمان در تهران بنشینیم و به مردم بگوییم جابه جا 
شــوند، مقدور و ممکن نیست. باید ابتدا خودمان برویم تا مردم هم دنبال 

ما بیایند».
این سخنان رئیس جمهور از عزم دولت چهاردهم برای انتقال پایتخت 
خبر می داد تا اینکه دیروز رســما این فرایند بــا انتخاب محمدرضا عارف 
به عنوان مأمور بررســی انتقال پایتخت کلید خورد. مســعود پزشــکیان 
با اشــاره به آغاز مطالعات طرح انتقال پایتخت  گفــت: آقای دکتر عارف 
مأموریت بررســی این طرح را بر  عهده دارنــد. بی توجهی به این موضوع 
می توانــد کشــور را در آینــده با بحران های زیســت محیطی و مشــکلات 
متعــدد دیگر مواجه کنــد. حال باید دید این طرح هــم مانند تلاش همه 
دولت های گذشته در گوشه ای رها خواهد شد یا این بار عارف، معاون اول 
رئیس جمهــور، می تواند در این مأموریــت موفق عمل کرده و بالاخره گره 

انتقال پایتخت را باز کند.
تجربه های رخ داده در جهان نشــان می دهد که با وجود موفقیت این 
طرح در برخی کشورها، حتی موفق ترین آنها هیچ گاه نتوانسته به پایتخت 
جدید متکی باشــد. برای مثــال، کوالالامپور همچنان بــه عنوان پایتخت 
سیاســی و مرکز کشور مالزی شناخته می شــود، اما ایده تأسیس پایتخت 
اداری جدیــد به  عنوان جایگزیــن کوالالامپور، در اواخر ســال ۱۹۸۰ و در 
زمان حاکمیت ماهاتیر محمد شــکل گرفت و شــهر پوتراجایا در ۱۹ اکتبر 
۱۹۹۵ به عنوان پایتخت اداری مالزی معرفی شــد. بسیاری از نمونه های 
موفــق انتقــال پایتخت که در جهان وجــود دارند مانند برزیل، اســترالیا، 
آلمان و ترکیه، عموما بــه پیش از دهه ۵۰ میلادی باز می گردند و با توجه 
به هزینه های آن دوران و شــرایط خاص کشــورها، قابل مقایسه با شرایط 
کنونی نیســتند. با این حال، طرفداران این جابه جایی می گویند بحران های 
زیســت محیطی، اقتصادی و اجتماعی موجود در تهــران، ضرورت انجام 

اقداماتی اساسی را بیش از پیش روشن تر کرده است.
مســعود پزشــکیان، رئیس دولت چهــاردم نیز از همین ابتــدای کار، 
ضــرورت انتقال پایتخت به جای دیگر را گوشــزد کرده اســت، اما در کنار 
هزینه گزاف این انتقال و وجود عزم و اراده برای تکمیل این فرایند پیچیده 

فعلا سخن گفتن از نتیجه کمی زود است.

موسوی: همه در ایجاد همدلی و وفاق 
پیش قدم باشیم

 نماینــده مراغه در مجلس گفت: وظیفه نمایندگان به عنوان امنای 
ملت این است که در ایجاد همدلی و وفاق پیش قدم باشیم.

 به گزارش ایســنا، فرید موســوی در جلســه علنی دیروز (چهارشنبه) 
مجلس در تذکری گفت: با توجه به شــرایط سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، 
ملی و منطقه ای لازم اســت همدلی، وفاق و آرامش در تمام بخش های 
کشــور حاکم باشــد و همه باید برای رســیدن به این موضوع تلاش کنند. 
 او افــزود: وظیفه نمایندگان به عنوان امنای ملت این اســت که در ایجاد 

همدلی و وفاق پیش قدم باشیم.
 موسوی بیان کرد: متأســفانه برخی از نمایندگان هفته گذشته از پشت 
همین تریبون با اشاره به پست های اینستاگرامی درصدد برهم زدن آرامش 
مردم منطقه بودند. هشــدار می دهیم رویه خود را تغییر داده و از صبوری 

و متانت مردم منطقه استفاده نکنید.

«شرق» از نشست فصلی شورای حکام و تلاش اروپایی ها برای صدور قطع نامه ضدایرانی گزارش می دهد

گروسی ناکام؟!

خبر گزارش

سیـاستسیـاست

 بعدازظهر دیروز، چهارشــنبه ۲۰ نوامبــر (۳۰ آبان)، به وقت 
تهران، نشســت ســه روزه فصلی شــورای حکام آغاز به کار کرد. 
این نشســت تا ۲۲ نوامبر (۲ آذر) ادامه خواهد داشــت. به نوشته 
ایسنا، رافائل گروســی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
سخنرانی آغازین خود در نشست فصلی شورای حکام، گزارشی را 
از برنامه هسته ای ایران ارائه کرد. به گفته گروسی، «بعد از گزارش 
قبلــی ام، ذخایر اورانیوم با خلوص ۲۰ درصــد و اورانیوم-۲۳۵ با 
خلوص ۶۰ درصد ایران افزایش داشــته اســت». مدیرکل آژانس 
ادامه داد: «در دیدارهای بلندپایه میان آژانس و ایران در ۱۴ نوامبر 
۲۰۲۴ در تهران، امکان گســترش نیافتن ذخایــر اورانیوم-۲۳۵ با 
خلوص ۶۰ درصد، ازجمله اقدامات راســتی آزمایی فنی ضروری 
آژانس برای تأیید این موضوع مورد بحث قرار گرفت. در ۱۶ نوامبر 
۲۰۲۴، راستی آزمایی آژانس نشان داد ایران در تأسیسات غنی سازی 
فردو اجرای اقدامات مقدماتی با هدف متوقف کردن افزایش ذخایر 
اورانیــوم -۲۳۵ تا خلــوص ۶۰ درصد را آغاز کرده اســت. انتظار 

می رود که تعاملات میان آژانس و ایران در این زمینه ادامه یابد».
این دیپلمات ارشــد حوزه هســته ای بیان کرد: «ایران می گوید 
تمامی مــواد، فعالیت ها و محل های هســته ای لازم ذیل توافق 
پادمانی ان پی تی خود را اعلام کرده اســت. اگرچه  این سخنرانی 
مطابق ذرات یافت شــده اورانیوم با منشــأ انســانی در محل های 
اعلام نشــده در ایران از سوی آژانس است، آژانس باید از محل  (یا 
محل های) فعلی مواد هســته ای یا تجهیزات آلوده ای که دخیل 
بوده اند باخبر شــود». گروسی همچنین متذکر شــد: «ایران هنوز 
کد اصلاحــی ۳.۱ را که وظیفه قانونی آن اســت، اجرا نمی کند و 
اعلام کرده اجرای آن را متوقف کرده اســت. این مســائل پادمانی 
باقی مانده ناشــی از (مســئله) وظایف ایران ذیــل توافق جامع 
پادمانی آن اســت و باید حل وفصل شود تا آژانس بتواند تضمین 
کند برنامه هســته ای ایران  منحصرا صلح آمیز اســت». مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی اشاره ای به سفر اخیر خود به ایران 
داشــت و گفت: «در دیدارهای بلندپایه ام در ایران، گفت وگوهای 
مفصل مان درباره مســائل بیانیه مشــترک مارس ۲۰۲۳، از جمله 
مسئله ناهمخوانی در موازنه مواد هسته ای و موارد احتمالی برای 
پرداختن به موضوع ورامین ادامه یافت». او در بخش پایانی عنوان 
کرد: «ایران در دیدارهایم موافقت کرد با بررســی پذیرفتن انتصاب 
چهار بازرس خبره آژانــس، به نگرانی های ما درباره لغو انتصاب  
بازرســان باتجربه مان در گذشته رسیدگی کند و این تصمیمی بود 

که از آن استقبال می کنم».

گروسی در نشست خبری
بعد از نشست اعضای شورای حکام، مدیرکل آژانس بین المللی 
انــرژی اتمی در کنفرانــس خبری حضور پیدا کرد و به ســؤالات 
خبرنگاران پاســخ داد. او در پاســخ به سؤالی درباره عدم افزایش 
ذخایر اورانیوم غنی شــده ۶۰درصدی ایران گفت: «ایران پیشنهاد 
من برای عدم گســترش ذخایر اورانیوم غنی شده خود با خلوص 
۶۰ درصــد را پذیرفت و اقدامات اولیه برای انجام این پیشــنهاد را 
شروع کرده است. آژانس و ایران با یکدیگر به این توافق رسیده اند 
و تحول بسیار مهمی است». گروســی در پاسخ به سؤال دیگری 
اذعان و تأکید کرد: «زمانی که به ایران ســفر می کنید، می بینید که 
سیاست ایران، تولید سلاح هسته ای نیست و وزیر خارجه ایران به 
من وعده داد که تهران به  دنبال ســاخت سلاح هسته ای نیست، 
اما بحث هایی درباره ســاخت سلاح هســته ای در پارلمان ایران 
وجــود دارد». مدیرکل آژانس در کنفرانــس خبری مجددا یادآور 
شــد: «مقامات ایران در گفت وگو با من شرطی روی عدم گسترش 
ذخایر اورانیوم غنی شــده خود با خلوص ۶۰ درصد نگذاشته اند». 

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در پاسخ به سؤال دیگری 
درباره نحوه ارتباط آژانس با  دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب 
آمریکا تصریح کرد: «به طور غیررسمی، راه ارتباطی با رئیس جمهور 
منتخب آمریکا شــکل گرفته اســت، امیدوارم هرچه سریع تر با او 

دیدار کنم».
گروســی در پاسخ به پرسشــی درباره ادعای مقامات تل آویو 
ازجمله بنیامین نتانیاهو درباره آسیب به تأسیسات هسته ای ایران 
در پی حمله اســرائیل به ایران تصریح کــرد: «هیچ صدمه ای به 
تأسیسات هســته ای ایران وارد نشده است. شــاید در گذشته این 
مسئله رخ داده باشــد. به باور ما در پارچین و طالقان، تأسیسات 
هســته ای نیســت و هیچ اطلاعاتی مبنی به هســته ای بودن این 
تأسیســات وجود نــدارد». او همچنین افزود: «بر اســاس قوانین 
بین المللی، تأسیســات هســته ای نباید هدف حمله قرار گیرند و 
امیدوارم در گفت وگوهایم با مقامات اسرائیلی درباره این مسئله 
صحبت کنیم». مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در پاسخ 
به ســؤال دیگری درباره بازدید خود از تأسیســات هسته ای ایران 
عنــوان کرد: «گفت وگوی مــن با وزیر خارجه ایــران، گفت وگوی 
سازنده و بسیار خوبی بود و مسائل بسیاری ازجمله مسائل جاری 
در نشست شــورای حکام را بررسی کردیم». وی این را هم گفت 
که «قطعا دولت ایران بر اســاس خواســت خود تصمیم خواهد 
گرفت». گروســی در پاسخ به سؤالی درباره «شتاب» آژانس برای 
ارائه گزارشی پیش از لغو شش قطع نامه تحریمی شورای امنیت 
علیــه ایران در چارچــوب قطع نامه ۲۲۳۱ به بیــان این موضوع 
پرداخت که «برخی با نگاه به گزارشات ارائه شده، در حال بررسی 
مکانیسم ماشه هستند، اما رویکرد من  اقدامات پایدار است. هفته 
گذشته به ایران سفر کردم و دســتاوردی کسب شد. قدم به قدم 
باید پیش رفت و دستاوردهای پایدار گرفت تا تقابل کمتر و روابط 

سازنده تر شود».

تلاش های اروپا برای صدور قطع نامه
در حالی که رافائل گروســی هم در نشســت اعضای شورای 
حــکام و هم در کنفرانس مطبوعاتی ســعی کرد فضای مثبتی را 
از همکاری تهران و آژانس ارائه کند، اما گزارشات ارسالی حکایت 
از آن دارد که تلاش های گروسی برای عدم صدور قطع نامه کافی 
نبوده و اکنون ســه کشــور آلمان، فرانسه و انگلســتان به عنوان 
اعضــای برجام در حال رایزنی برای صدور قطع نامه هســتند. در 
همین زمینه دیپلمات های غربی خبر دادند که دیروز چهارشــنبه 
ســه کشور اروپایی عضو توافق هسته ای و آمریکا، رسما قطع نامه 
ضدایرانی جدیدی را به شــورای حــکام آژانس بین المللی انرژی 
اتمی ارائه کردند. دیپلمات ها به خبرگزاری فرانسه گفته اند که این 
قطع نامه تنبیهی با هدف افزایش فشــارهای دیپلماتیک بر ایران 
برای بازگشت به پایبندی به تعهدات هسته ای خود و رسیدگی به 
نگرانی های دیرینه آژانس بین المللی انرژی اتمی ارائه می شــود. 
این خبرگزاری (فرانســه)، روز سه شــنبه هم در گزارشی با ادعای 
اینکه رونوشتی از پیش نویس این قطع نامه را رؤیت کرده که قرار 
بود سه شــنبه به شــورای حکام ارائه شود، نوشــت: «قدرت های 
غربی این بار خواســتار «گزارشــی جامع» از سوی  رافائل گروسی، 
مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی هســتند». این گزارش در 
پی شفاف ترشدن فعالیت های هســته ای ایران، از جمله «گزارش 
کاملی» از همکاری تهران با آژانس درباره ذرات اورانیوم یافت شده 

در محل های اعلام  نشده خواهد بود.

خط و نشان تهران
هم زمــان با تلاش هــای اروپا در جهت صــدور قطع نامه در 
شورای حکام، عباس عراقچی، وزیر امور خارجه ، در گفت وگوی 
تلفنــی دیروز خود با رافائل گروســی در مــورد تعاملات ایران و 
آژانس در پرتو نتایج ســفر گروسی به تهران و همچنین تحولات 
مرتبط با نشست شــورای حکام به بحث و تبادل نظر پرداخت. 
به نوشته ایسنا، وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به سفر آقای 
گروسی به ایران خاطرنشان کرد تفاهمات صورت گرفته در جریان 
این سفر، بار دیگر حســن نیت و اراده جمهوری اسلامی ایران را 
برای ارتقای تعامــلات و همکاری ها با آژانس اثبات کرد. در این 
گفت وگوی تلفنی، همچنین دو طرف بــر اراده خود برای ادامه 
مسیر گفت وگو و تعامل به منظور حل وفصل اختلافات و پرداختن 
به دیگر موضوعات در دستور کار و پرهیز از رویکردهای غیرسازنده 
و تقابلی تأکید کردند. رئیس دستگاه دیپلماسی همچنین تصریح 
کرد: «در صورتی که طرف های مقابل بی توجه به حســن نیت و 
رویکرد تعاملی ایران، اقدامات غیرســازنده را در نشست شورای 
حــکام از طریق صدور قطع نامه در دســتور کار قرار دهند، ایران 
به نحو مقتضی و متناسب پاســخ خواهد داد». در همین راستا، 
محمد اســلامی، رئیس ســازمان انرژی اتمی ایران، اخیرا درباره 
چگونگی واکنش ایران به هرگونه صدور قطع نامه علیه ایران در 
نشست تازه شــورای حکام تأکید کرد: «دنبال این نباشند با فشار 
و زور ما از برنامه خود روی برگردان شــویم. ما برنامه ای شــفاف 
داریم و عمــده فعالیت ما برای تولید برق و توســعه رادیودارو 
و توسعه پرتوهاســت». اسلامی همچنین هشــدار داد «صدور 
هرگونه قطع نامه در شــورای حکام را «قاطع و به سرعت» پاسخ 
می دهیم؛ یعنی تا رأی شان به قطع نامه خشک نشده ما اقدام مان 

را انجام می دهیم».
در کنــار خط و نشــان های اســلامی و نیز به مــوازات تماس 
عراقچی با گروســی، وزیر امور خارجه کشورمان دیروز چهارشنبه  
با  رونالد لامولا ، وزیر امور خارجه  آفریقای جنوبی که کشــورش از 
اعضای شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی است، تلفنی 
گفت وگو کرد. رئیس دســتگاه دیپلماسی در این مکالمه تلفنی با 
اشــاره به سفر  رافائل گروســی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به ایران، حسن نیت جمهوری اسلامی ایران در قبال آژانس 
بین المللی انرژی اتمی را متذکر شــد و تأکیــد کرد اگر طرف های 
مقابل به دنبال تقابل باشــند، جمهوری اسلامی ایران نیز واکنش 
مناسب از خود نشان خواهد داد. گفتنی است وزارت امور خارجه 
فرانسه هم دیروز (چهارشــنبه) در بیانیه ای اعلام کرد «ژان نوئل 
بارو»، وزیر امور خارجه این کشور (فرانسه)، در گفت وگوی تلفنی 
روز گذشته (سه شنبه) خود با عباس عراقچی، همتای ایرانی اش 
تأکید کرد که فرانسه به همراه شرکای آلمانی و انگلیسی خود به 
تلاش ها برای بازگشــت به مذاکرات با ایران بر سر موضوع برنامه 
هســته ای آن به منظور یافتن راهکاری دیپلماتیک ادامه می دهد. 
در بیانیه وزارت امور خارجه فرانسه آمده است که بارو مدعی شده 
«گسترش تنش های هسته ای» از سوی ایران بسیار نگران کننده بوده 
و دربردارنده خطر اشاعه تسلیحات اتمی است. طبق بیانیه وزارت 
امور خارجه فرانســه، بارو در این تماس تلفنی از ایران خواســت 
به تعهدات خود ذیل توافــق پادمانی عمل کند تا آژانس قادر به 
تأیید ماهیت منحصرا صلح آمیز فعالیت های هسته ای ایران باشد. 
بارو در گفت وگــو با عراقچی بر تداوم تلاش های دیپلماتیک برای 
کاهش خصومت ها در لبنان تأکید کرده و از ایران و «وابســتگان» 
آن خواست رفتار ســازنده ای در این باره در پیش بگیرند. وزیر امور 
خارجه فرانســه همچنین خواستار آزادی شــهروندان فرانسوی 

زندانی در ایران شد.

شرق: شــیخ «محمد بن عبدالرحمن آل ثانی»، نخست وزیر و وزیر 
خارجه قطر  که روز چهارشنبه و در رأس هیئتی رسمی و به منظور 
رایزنی در مورد روابط دوجانبه و تحولات حساس منطقه به تهران 
سفر کرده است، با مسعود پزشکیان، رئیس جمهور و «سید عباس 

عراقچی»، وزیر امور خارجه، دیدار و گفت وگو کرد.
مسعود پزشــکیان بعد از ظهر چهارشنبه در دیدار با «محمد 
بن عبدالرحمن آل ثانی»، نخست وزیر و وزیر امور خارجه قطر، به 
توافقات و تفاهمات حاصل شده در سفر اخیر خود به قطر اشاره 
کرد و گفت: باید به روند اجرای توافقات صورت گرفته در این سفر 
سرعت ببخشیم و امیدوارم شما این توافقات را با جدیت بیشتر 
پیگیری کنید. ما بر روابط گســترده تر و عمیق تر با کشور دوست 
و همســایه، قطر تأکید داریم. رئیس جمهــور افزود: جمهوری 
اسلامی ایران به آنچه می گوید عمل می کند و به توافقات خود 
پایبند خواهد بود و امیدوارم توافقات فی مابین به طور کامل پیاده 
و اجرائی شــود. پزشکیان بر ایده خود مبنی  بر وحدت در جهان 
اسلام اشاره و اظهار کرد: تمایل قلبی ما این است که با برادران 
مســلمان خود ارتباطات صمیمی داشــته باشیم و به جهانیان 
نشان دهیم که کشورهای مسلمان می توانند با هم و در کنار هم 
و با حفظ حرمت همدیگر، در صلح و آرامش زندگی و تجربیات 
خــود را با هم تبادل کنند. رئیس جمهور در پایان ســخنانش از 
امیر قطر برای ســفر به ایــران دعوت کرد. نخســت وزیر و وزیر 

امور خارجه قطر نیز در این دیدار با ابراز علاقه مندی کشــورش 
برای گسترش روابط با ایران گفت: طبق برنامه ریزی انجام شده، 
امیدواریم در اوایل سال آینده امیر قطر به ایران سفر کند. محمد 
بن عبدالرحمــن آل ثانــی افزود: امیر و همچنیــن دولت قطر بر 
تســریع در اجرائی شدن توافقات بین دو کشــور تأکید دارند. در 
ماه های گذشته شاهد تغییراتی در هیئت وزیران قطر بودیم و در 
ترکیب جدید دولت یک منصب جدید به نام وزیر تجارت خارجی 
منصوب شده که یکی از اولویت هایش اجرائی کردن توافقات با 
جمهوری اسلامی ایران اســت. نخست وزیر و وزیر امور خارجه 
قطر گفت: دولت قطر به دنبال گسترش روابط و ایجاد یک بنای 
مســتحکم در مناسبات دو کشور است و امیر قطر همواره بر این 

موضوع تأکید دارد. قطر همواره برای ایران یک هم پیمان قوی و 
مورد اعتماد خواهد بود.

محمد بن عبدالرحمن آل ثانی با اشــاره بــه تحولات منطقه 
اظهــار کرد: قطر در موضوعات منطقه ای همواره تلاش کرده که 
در تماس با ایران به تبادل دیدگاه هــا بپردازد. دولت قطر از نگاه 
جناب عالی در اتحاد جهان اسلام تمجید و از آن حمایت می کند. 
کشــور بزرگ و قدرتمند ایران می تواند ایده وحدت جهان اســلام 

را اجرائی کند.

تأکید بر پایان نسل کشی در غزه
همچنیــن پیش از ایــن دیدار، دیپلمات های ارشــد ایران و 
قطــر طی دیدار در تهران، بر لزوم پایان دادن به نسل کشــی در 
غزه تأکید کردند. عراقچی و شیخ محمد  بن  عبدالرحمن در این 
دیدار با اشــاره به لزوم پایان دادن به نسل کشی در غزه و توقف 
تجاوزات رژیم صهیونیســتی علیه لبنان، گســترش رایزنی ها 
و بســیج همــه ظرفیت هــای منطقــه ای و بین المللی برای 
جلوگیری از گسترش ناامنی در منطقه را مورد تأکید قرار دادند. 
ســید عباس عراقچی و شــیخ محمد بن عبدالرحمن همچنین 
برخی موضوعات همکاری های دو کشــور را مورد بررسی قرار 
داده و با اشــاره به توسعه روابط دو کشور در همه زمینه ها، بر 

تدوام این مسیر تأکید کردند.

در دیدار نخست وزیر قطر با رئیس جمهور و وزیر امور خارجه تأکید شد
گسترش روابط با  کشور دوست و همسایه، «قطر»

وحیده کریمی

عبدالرحمن فتح الهی

خبر


